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Wszystfjm mieszlęgńcom 
Qminy i czytelniom Lesolęa 
najserdeczniejsze życzenia 
zdrouhjcfi, spo/ąjnyc/i 
Świąt ‘Bożego Odgrodzenia 
oraz Szczęśliwego 
Ojowego Bgląi życzą 
Władze Qminy i ‘RedaOjw

Bóg się rodzi, moc truchleje,
Pan niebiosów obnażony!
Ogień krzepnie, blask ciemnieje, 
Ma granicę Nieskończony. 
Wzgardzony, okryty chwałą, 
Śmiertelny Król nad wiekami!
A Słowo ciałem się stało, 
i mieszkało między nami.



z pane zaazaou cunity
M—L 24.11.1998'—Ml

W dniu 24 listopada odbyło się posiedzenie Zarządu Gminy, 
na którym omawiano następujące sprawy:

1. Zmiana budżetu gminy na 1998 r. na podstawie 
otrzymanych dotacji.
Zarząd Gminy podjął uchwałę w sprawie zmiany budżetu gminy 

na 1998 r. na podstawie otrzymanych doiacji na opiekę społeczną z 
podziałem na zasiłki okresowe w kwocie 2.350,- zł, zasiłki rodzinne 
w kwocie 1960,- zł, dodatki mieszkaniowe w kwocie 109,- zł oraz na 
oświatę - na wypłatę wynagrodzeń i pochodnych związanych z 
zorganizowaniem zajęć z wiedzy o życiu seksualnym człowieka 
w kwocie 6.052,- zł, a także na zorganizowanie wyborów w kwocie 
3.180,-zł.

Łącznie zwiększono dochody budżetu gminy o kwotę 13.651,- zł. 
W związku z otrzymaniem dotacji na zorganizowanie zajęć z wiedzy o 
życiu seksualnym człowieka Zarząd Gminy poprosił kierownika referatu 
oświaty p. Stencel o przybliżenie zagadnienia. Pani Stencel poin
formowała, że obowiązek wprowadzenia takiego przedmiotu narzuca 
zarządzenie Ministra Edukacji Narodowej z dnia 19 września 1997 r. 
Powyższe nie zostało ujęte przez dyrektorów w arkuszach organi
zacyjnych szkół ze względu na brak środków finansowych. Obecnie 
poszczególni dyrektorzy, którzy są bezpośrednio odpowiedzialni za 
zorganizowanie zajęć będą mogli przystąpić do realizacji zarządzenia. 
Powyższe zajęcia prowadzić będą mogli specjaliści tacy jak pedagog 
szkolny, pracownik poradni psychologiczno-pedagogicznej, lekarz, 
pielęgniarka, seksuolog, socjolog lub prawnik. Do ustalenia 
szczegółowego programu nauczania zobowiązany jest dyrektor szkoły 
w porozumieniu z radą pedagogiczną po zasięgnięciu opinii rady

Zarząd Gminy Szemud. Stoją od lewej ilgnacy Kurowski, Zenon Gołąbek, 
Władysław Kandziora, Władysław Hirsch, Leonard Miąskowski. 
Ryszard Parchem.

rodziców. Na realizację przedmiotu przeznacza się następującą liczbę 
godzin w wymiarze rocznym:

- w klasie V - 5 godzin,
- w klasach VI-VII - po 6 godzin,
- w klasie VIII - 7 godzin.

2. Projekt uchwały Rady Gminy w sprawie zmiany budżetu 
gminy na 1998 r. z ponadplanowych dochodów
Zarząd Gminy pozytywnie zaopiniował projekt uchwały rady Gminy 

w sprawie zmiany budżetu gminy na 1998 r. z ponadplanowych 
dochodów. Ponadplanowe dochody zostały osiągnięte przez umiejętne 
gospodarowanie zasobami finansowymi poprzez złożenie lokaty 
terminowej w banku Ochrony Środowiska. Obecnie po rozwiązaniu 
lokaty uzyskano dodatkowe środki do budżetu w kwocie 97.312,- zł 
z przeznaczeniem na oświatę.

3. Utrzymanie dróg gminnych, wojewódzkich i krajowych 
w kontekście reformy administracyjnej kraju.
Kierownik referatu budownictwa p. Miotke przedstawił zestawienie 

długości i zarządców dróg na terenie Gminy Szemud. Jak przedstawił 
na terenie gminy znajdują się dwie drogi krajowe. Są to:
- droga krajowa Gdańsk - Wejherowo przez Bojano o długości 

8,84 km,
- droga krajowa Wejherowo - Kartuzy przez Szemud, Łebno o 

długości 17,76 km.
Łącznie stanowi to 26,60 km zarządzanego przez DODP w 

Gdańsku. Jednak najprawdopodobniej obie drogi w obliczu reformy 
samorządowej stracą swoją rangę.

Następnie p. Miotke przedstawił ilość dróg wojewódzkich, obecnie 
zarządzanych przez Wojewodę, które łącznie stanowią 51,66 km.
A są to:

- droga Szemud - Karczemki o długości 13,05 km,
- droga Koleczkowo - Gdynia o długości 1,28 km,
- droga Kielno - Kłosówko o długości 4,51 km,
- droga Wejherowo - Strzepcz o długości 3,40 km,
- droga Szemud - Kowalewo o długości 6,65 km,
- droga Łebieńska Huta - Będargowo o długości 4,80 km,
- droga Szemud - Częstkowo o długości 4,28 km,
- droga Łebno - Luzino o długości 2,83 km,
- droga Kamień - Koleczkowo o długości 4,58 km,
- droga Kamień - Rumia o długości 1,60 km,
- droga Kamień - Kowalewo o długości 4,68 km.

Następne w kolejności są drogi gminne, których zarządcą jest Zarząd 
Gminy. Są to następujące drogi:

- Częstkowo - Przetoczyno o długości 4,65 km,
- Częstkowo - Donimierz Gęsia Krzywda o długości 1,30 km,
- Częstkowo - Donimierz Maszyna o długości 1,10 km,
- Zęblewo - Będargowo o długości 5,10 km,
- Łebno - Będargowo o długości 4,10 km,
- Szopy - Łączny Dół o długości 1,55 km,
- Łebnc Huta - Jeleńska Huta o długości 5,55 km,
- Donimierz - Otalżyno o długości 3,10 km,
- Szemud - Grabowiec o długości 3,00 km,
- Kielno - Kieleńska Huta o długości 3,65 km,
- Rębiska do drogi Kielno - Kowalewo o długości 1,50 km,
- Kielno - Kowalewo o długości 5,25 km,
- Kielno - Warzno o długości 4,10 km,
- Warzno - Karczemki o długości 3,10 km,
- Kielno - Koleczkowo o długości 3,50 km,
- Kielno - Bojano o długośco 2,70 km,
- Bojano - Wiczlino o długości 2,00 km,
- Głazica - Przetoczyno o długości 2,60 km,
- Kielno - Marchowy - Koleczkowo o długości 4,00 km,
- Bojano - Telewizja o długości 2,30 km.

Zarząd Gminy zastanawiał się jak teraz po powstaniu powiatów 
wyglądało będzie administrowanie dróg.
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Na koniec zarząd wyraził nadzieję, że jednak drogi nie stracą 
swoich statusów - gdyż tracąc rangę traci też środki finansowe.

4. Wolne wnioski
7.12.1998

W ramach wolnych wniosków Zarząd Gminy zatwierdził wynik 
przetargu na wykonanie sieci wodociągowej Szemud - Szemudzka Huta. 
Wpłynęły dwie oferty. Najkorzystniejszą złożył Zakład Usługowy 
Instalacji Sanitarnych, CO i gaz. P. Stanisława Wendk zChwaszczyna z 
oferowaną kwotą 16.159,- zł netto.

Na koniec Sekretarz Gminy przedstawił sprawozdanie ze spotkania 
w Urzędzie Rejonowym w Wejherowie w sprawie komunikacji 
(wydawania dowodówrejestracyjnych, praw jazdy itp.) po dniu 1 styczna 
1999 r. Stwierdził on, że wszystkie obecne na spotkaniu gminy łącznie z 
gminą Wejherowo stanęły na stanowisku zatrzymania komunikacji u siebie 
tak długo jak to będzie możliwe. Zaznaczył też, że budynek przeznaczony 
do tych celów nie spełnia wymogów, a brakuje też miejsc parkingowych.

Po dyskusji Zarząd Gminy stanął na stanowisku utrzymania zadań 
z zakresu komunikacji przy Urzędzie Gminy tak długo jak to będzie 
możliwe nawet gdy zostaną wprowadzone nowe dokumenty.

.1998
W dniu 1 grudnia odbyło się kolejne posiedzenie Zarządu Gminy

1. Oczyszczalnia ścieków Szemud - droga - wizja lokalna,
Pierwsza część posiedzenia miała charakter wyjazdowy. Zarząd 

dokonał w terenie wizji lokalnej w sprawie dojazdu do projektowanej 
oczyszczalni ścieków w Szemudzie. Po zorientowaniu się w terenie 
Zarząd proponuje lokalizację drogi dojazdowej tuż za SKR-em, wzdłuż 
projektowanej linii kanalizacyjnej. Jednak w celu upewnienia się 
proponuje określić różnice w kosztach II wariantów tzn. również tego 
wzdłuż drogi asfaltowej.

2. Uchwała Zarzqdu Gminy w sprawie zbycia nieruchomo
ści oznaczonej jako działka nr 225/1 w obrębie geode
zyjnym Kieleńska Huta
Zarząd Gminy podjął uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości 

oznaczonej jako działka nr 225/1 w Kieleńskiej Hucie p. Eugeniuszowi 
Bzdędze. Zbycie to ma charakter przeniesienia własności w zamian za 
przejęte drogi w Kamieniu o numerach 322/28 i 322/31.

3. Wolne wnioski
W ramach wolnych wniosków Zarząd Gminy zapoznał się 

z efektem rozmów z Państwowym Funduszem Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych. Sprawozdanie złożył Kierownik Gminnego 
Ośrodka Zdrowia w Szemudzie. Poinformował on, że po 7 grudnia br. 
zostaną złożone wnioski o dotację i prawdopodobnie możemy etapowo 
oczekiwać na kwotę około 500.00,- zł Następnie Kierownik referatu 
budownictwa przedstawił Zarządowi rozliczenie z firmą "Eko-Tech". 
Ocena ich pracy została przeprowadzona wspólnie z konsultantem 
p. Roguskim. Ich pracę wyceniono na 81,4%, a do tej pory wypłacono 
70,3% wartości umowy. Zarząd postanowił do czasu wykonania 
projektu technicznego kanalizacji i oczyszczalni ścieków w Szemudzie 
nie wypłacać zabezpieczenia wykonania należytego robót w kwocie 
4.250,- zł. Zarząd Gminy zajął się też komunikacją na terenie gminy. 
Po dyskusji stanął na stanowisku utrzymania komunikacji zorga
nizowanej przez p. A. Czoskę na trasie Szemud - Chwaszczyno, do 
linii komunikacji miejskiej. Powyższe podyktowane jest zbyt małym 
zainteresowaniem kursami do Oliwy. Gminy nie stać na dofinansowanie 
kursów. Na koniec Zarząd przeszedł do omówienia budżetu gminy na 
przyszły rok w zakresie Kultury. Szeroko dyskutowano nad projektem 
ośrodka kultury w Częstkowie. Postanowiono na przyszłym posiedzeniu 
wyjechać w teren w celu zorientowania się jak wyglądają istniejące 
fundamenty. Dyskutowano też na temat zaadoptowania na ośrodek 
kultury mieszkania po p. Bach w Łebnie.

Następne posiedzenie Zarządu Gminy odbyło się 7 grudnia 1998 r.

1. Wizyta w Częstkowie - przegląd projektu na budowę 
Wiejskiego Ośrodka w Częstkowie.
Pierwsza część posiedzenia miała charakter wyjazdowy dot. 

budowy Wiejskiego Ośrodka Kultury w Częstkowie.
Podczas wizyty w Częstkowie zapoznano się ze stanem terenu 

pod budowę Wiejskiego Ośrodka Kultury, stanem fundamentów oraz 
dokumentacją.

2. Projekt stawek podatkowych w zakresie dochodów 
własnych gminy
Projekt stawek podatkowych w zakresie dochodów własnych 

gminy na rok 1999 przedstawiła Skarbnik Gminy:
Podatek rolny na rok 1999 wynosić będzie 70,- zł za 1 ha przeli

czeniowy i pozostaje nie zmieniony w stosunku do roku bieżącego.
Podatek leśny będzie wynosił wg stawki ustawowej 25,79 zł za 

1 ha przeliczeniowy.
Następnie przystąpiono do omówienia podatków od nieruchomości 

na rok 1999.
Zarząd zaakceptował:
• podatek od budynków mieszkalnych lub ich części w wys. - 0,20 

zł za m2
• podatek od budynków lub ich części związanych z działalnością 

w wysokości - 10,- zł za m2
• podatek od pozostałych budynków lub ich części od 1 m2 pow. 

użytkowej w wysokości 2,40 zł
• podatek od domków letniskowych w wysokości 3,70 zł za m2
• podatek od budowli 2% ich wartości
• podatek od gruntów:

a) związanych z prowadzoną działalnością gospodarczą innej niż 
rolnicza lub leśna w wysokości 0,35 zł za m2

b) gruntów letniskowych w wysokości 0,04 zł za m2
c) gruntów - użytki rolne w wysokości 0,03 zł za m2
d) gruntów pozostałych w wysokości 0,03 zł za m2
e) gruntów pod jeziorami w wysokości 2,20 zł za m2

3. Wolne wnioski
W ramach wolnych wniosków Zarząd Gminy podjął następujące 

uchwały:
• Uchwała w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy między 

paragrafami po stronie wydatków w dziale oświata w kwocie 58.694 zł
• Uchwała w sprawie zwiększenia dochodów i wydatków budże

towych na podstawie otrzymanych dotacji w dziale oświata z prze
znaczeniem na zakup przez szkoły podstawowe podręczników dla 
uczniów pochodzących z rodzin najuboższych.

Następnie Zarząd zaakceptował zaciągnięcie kredytu w Banku 
Spółdzielczym w Szemudzie na cele budowy szkoły w Bojanie i na 
należności szpitalne w wysokości 400 tys. zł.

Oprocentowanie i warunki spłaty kredytu z bankiem będą 
negocjować Wójt i Skarbnik Gminy.

Zarząd przyznał dodatkowe stypendium naukowe dla ucznia Jacka 
Tredera ze Szkoły Podstawowej w Kielnie.

—T 15.12.1998'—1
W kolejnym posiedzeniu Zarządu Gminy poza jego członkami 

wzięli udział.
- Kazimierz Januszkiewicz - projektant zmian planu zagospodarowania

przestrzennego gm. Szemud
- Piotr Chwiałkowski - Kierownik GOZ w Szemudzie.
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1. Ocena projektów zmian do Miejscowego Planu Ogólnego 
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Szemud
Pan Kazimierz Januszkiewicz przedstawił i omówił 27 wniosków 

obejmujących zmiany w planie zagospodarowania przestrzennego gm. 
Szemud.

Zarząd wniósł uwagi do następujących wniosków:
• wniosek P. Grablowskiego z Bojana w sprawie przeznaczenia dz. 

Nr 14/6 położonej w Bojanie na cele budownictwa mieszkaniowego. 
Mimo, iż zostat zachowany pas ochronny od strony lasu w odległości 
3 Om, teren stanowiący wzniesienie nie powinien być niwelowany

• wniosek parafii w Boj anie dotyczący lokalizacj i cmentarza. Należy 
uwzględnić pas zieleni ze względu na przylegające działki 
budowlane

• zaopiniowano pozytywnie wniosek dotyczący lokalizacji parkingu 
przy projektowanej sali widowiskowo-sportowej wraz z dojazdem 
i ciągiem pieszym z jednoczesną rozbiórką istniejącego budynku 
Domu Nauczyciela

• wniosek P. Bojarskiej dot. przeznaczenia działki Nr 159 w Warznie 
na cele budownictwa mieszkaniowego. Należy ustalić ostatecznie 
przebieg granicy pomiędzy działką a drogą ponieważ przy granicy 
działki biegną urządzenia infrastruktury technicznej.

Wstępnie ustalono, iż projekt zmian w planie zagospodarowania 
przestrzennego zostanie wyłożony do publicznego wglądu po 8 stycznia 
1999 roku.

Uzgodniono z Panem Kazimierzem Januszkiewiczem, iż skontaktuje 
się z firmą "GAZOPROJEKT" z Wrocławia w sprawie potencjalnej 
lokalizacji na terenie Gminy Szemud stacji redukcyjnej gazu.

2. Zaopiniowanie planu ruchu Żwirownia "GŁAZICAIV"
Zarząd zapoznał się z wnioskiem Pana Wacława Lizius w sprawie 

zaopiniowania uproszczonego planu ruchu Zakładu Górniczego 
"GŁAZICA IV".

Zarząd negatywnie ustosunkował się do przedłożonego wniosku 
ponieważ w chwili obecnej toczy się postępowania w Sądzie 
Rejonowym w Wejherowie z powództwa Wacława Lizius o prawne 
ustalenie przebiegu granicy pomiędzy gruntem stanowiącym własność 
Gminy Szemud a wnioskodawcą.

3. Wniosek Zarządu Gminy Szemud o wydanie decyzji o wa
runkach zabudowy i zagospodarowania terenu dot. budo
wy chodnika w Kamieniu na odcinku od szkoły 
podstawowej do sklepu spożywczego
Wyżej wymieniony wniosek wynika z kompetencji przysłu

gujących Zarządowi Gminy. W związku z tym Zarząd wnioskuje
0 wydanie decyzji o warunkach zabudowy w przedmiotowej sprawie.

4. Dokonanie zmian w Budżecie Gminy na rok 1998
Skarbnik Gminy przedstawiła projekt Uchwały Rady Gminy 

Szemud w sprawie dokonania zmian w Budżecie Gminy na rok 1998 
na podstawie otrzymanych dotacji tj. z Agencji Restrukturyzacji 
Rolnictwa w wysokości 21.181 złiz tytułu ulg w podatku rolnym
1 leśnym w wysokości 17.225 zł.

Zarząd Gminy pozytywnie ustosunkował się do przedłożonego 
projektu przeznaczającego kwotę w wys. 21.181 zł na budowę 
wodociągu w Koleczkowie oraz kwotę w wys. 17.225 zł na spłatę 
odsetek od krajowych pożyczek i kredytów.

5. Wnioski Komisji Kultury i Oświaty
• Komisja Kultury i Oświaty wystąpiła z wnioskiem o zwiększenie 

stypendium dla uczniów szkół podstawowych, średnich 
i wyższych począwszy od marca 1999 roku. Uczniowie szkół 
podstawowych otrzymaliby 100 zł miesięcznie, szkół średnich 
150 zł a szkół wyższych 200 zł miesięcznie.
Zarząd pozytywnie ustosunkował się do zmian regulaminu 

podwyższającego stypendium pod warunkiem, że planowana kwota 
zmieści się w ramach budżetu.

• Zarząd Gminy zapoznał się z protokółem Komisji Kultury, 
Oświaty i Zdrowia w sprawie zaopiniowania kandydatur 
nauczycieli do nagrody "Wójta Gminy Szemud".

• Komisja Kultury, Oświaty i Zdrowia poinformowała, iż na swoim 
posiedzeniu wybrała na Vice Przewodniczącego komisji Panią 
Krystynę Wojnar.

6. Podatki lokalne i od środków transportowych na 1999 r.
• zaakceptowano stawkę podatku od psa w kwocie 10 zł
• Skarbnik Gminy przedstawiła projekt Uchwały RG dot. podatku 

od środków transportowych na rok 1999.
Zarząd Gminy zaproponował stawki podatku od środków transpor
towych na rok 1999 w następujących wysokościach:
a) od samochodów ciężarowych o ład. powyżej 12 ton 1.490,-
b) ciągniki siodłowe i balastowe 1.490,-
c) samochody ciężarowe o ładowności:

- powyżej 2 t do 4 t włącznie 380,-
- powyżej 4 t do 6 t włącznie 520,-
- powyżej 6 t do 8 t włącznie 610,-
- powyżej 8 t do 10 ton włącznie 910,-
- powyżej 10 t do 12 t włącznie 1.190,-

d) przyczepy i naczepy:
- o ładowności powyżej 5 t do 20 t włącznie 700,-
- o ładowności powyżej 20 t 700,-

e) autobusy o liczbie miej sc do siedzenia, łącznie za miej scem kierowcy:
- od 10 do 15 miejsc 260,-
- powyżej 15 do 30 miejsc 500,-
- powyżej 30 miejsc 1.050,-

Zarząd postanowił ująć w projekcie uchwały budżetowej na rok 
1999 zwiększenie prowizji dla sołtysów z 5% na 10%.

Jednocześnie ustalono, że sołtysi nie będą pobierali podatku od 
firm. Firmy będą płacić podatek bezpośrednio do BS w Szemudzie.

7. Wolne wnioski
Kierownik GOZ Pan Piotr Chwiałkowski omówił warunki oraz stan 

negocjacji w sprawie zawarcia umowy z Pomorską Regionalną Kasą 
Chorych.

L. Miąskowski

Projekt budżetu 
Gminy Szemud na 1999 rok
Projekt budżetu Gminy na rok 1999 po stronie dochodów wynosi 

11.434.705 zł, po stronie wydatków - 11.934.705 zł.

Dochody kwota co stanowi

dochody z subw. z budź. państwa
w zl %

na finansowanie oświaty 4.872.128 42,61
- ' subwencja ogólna 1.023.933 8,95
- subwencja drogowa
- udział gminy w pod. doch.

373.061 3,26

od os. fizycznych 1.407 717 12,31
- wpływy z opł. za wodę 155.000 1,36
- wpływy za przył, wodoc. 65.000 0,57
- wpływy z pod. roln. od osób prawn. 1.363 0,01

- wpływy z pod. roln. od os. fiz. 170.218 1,49
- wpływy z pod. leśnego od os. prawn. 17.369 0,16
- wpływy z pod. leśnego od os. fiz. 19.790 0,17
- wpływy z pod. od nieruch, od os. prawn. 241.701 2,11



- wpływy z pod. od nieruch, od os. fiz. 440.441 3,85 Wykaz zadań inwestycyjnych do realizacji w 1999 roku
- wpływy z pod. od środków transportowych 82.031 0,72 1. Budowa sieci wodociągowej Jeleńska Huta 25.300
- wpływy z karty pod. 39.587 0,35 2. Projekt sieci wodociągowej Zębie wo 15.000
- wpływy z pod. od spadków i darowizn 17.250 0,15 3. Sieć wodociągowa Szemudzka Huta - Kamień 15.000
- wpływy od ludności na bud. wodoc. 192.000 1,68 4. Budowa sieci wodociągowej Szemud
- dochody ze sprz. mienia komunalnego 52.028 0,45 - Sychowski - Drawc 15.000
- wpływy z tyt. ulg i zwoln. 5. Hydrofornia Będargowo 60.000

ust. w pod. rolnym i leśnym 35.000 0,31 6. Przepompownia Koleczkowo 120.000
- wpływy z pod. od psów
— wnłvwv 7£ł ćw nrtuli 7\ifipr7^t

2.000
o ?nn

0,02
n c\h 7. Przepompownia Przetoczyno 50.000

o.dUU U,U / 8. Budowa sieci wodociaeowei Donimierz 62.216- wpływy za odbiór ścieków 20.500 0,18 9. Proiekt sieci wodoc. Koleczkowo 5.000- wpływy za oczyszcz. ścieków od ludności 100.000 0,87
- czynsze mieszkaniowe 55.851 0,49

10. Budowa sieci wodociągowej Bojano 58.000

- wpływy z usług c.o. 35.513, 0,31
11. Budowa sieci wodociągowej Kowalewo 20.000

- wieczyste użytkowanie 37.879 0,33 12. Projekt sieci wodociągowej

- opłata eksploatacyjna 81.190 0,71 Bojano - Dobrzewino 30.000

- wpływy z opł. skarbowej 605.604 5,30 13. Renowacja studni Częstokowo 60.000

- pozostałe: odsetki, opł. lok. 152.116 1,33 14. Modernizacja dróg Warzno-Karczemki 100.000
15. Chodnik w Kamieniu 6.000

Stronę dochodów uzupełniają dotacje otrzymane na inwestycje: 16. Chodnik w Koleczkowie 18.6U0
- na wodociągi 55.000 0,48 17. Oczyszczalnia ścieków Szemud 300.000
- na drogi 50.000 0,44 18. Rozbudowa bud. str. poż. Bojano, I etap 50.000
- na budowę S.P. Bojano 250.000 2,19 19. Remont WOK Szemud 12.000
- na oczyszcz. ścieków Szemud 250.000 2.19 20. Rozbudowa szkoły Jeleńska Huta, dok. techniczna 25.000
- na utrzymanie cment. wojennych 4.500 0,04 21. Budowa Szk. Podst. w Bojanie 900.000
- dot. na opiekę społ. 409.120 3,55 22. Sala sportowo-widow. w Szemudzie, projekt 500.000
- dot. na zad. zlec. gminie 111.515 0,98 23. Komputeryzacja w bibliotekach 5.000

24. Komputeryzacja w Urzędzie Gminy 20.000
WYDATKI Razem: 2.472.616
- na utrzym. wodoc. 220.000 1,84
- dot. do unasienniania zwierząt 24,000 0,20 Środki finansowe dla rad soleckich na 1999 rok:
- nagr. olimpiady roln., dożynki 4.800 0,04 1. Będargowo 4,30% 6.662 zł
- konkurs “Piękna Wieś” 6.000 0,05 2. Bojano 12,46% 19.188 zl
- bad. zasobn. gleb 1.100 3. Częstkowo 4,42% 6,807 zł
- utrzymanie i rem. dróg 90.000 0,75 4. Dobrzewino 7,52% 11.581 zł
- na num. nieruchom. 11.000 0,09 5. Donimierz 5,34% 8.224 zł
- eksploat. oczyszczalni 50.000 0,42 6. Głazica 2,16% 3.326 zł
- ośw. i kons. lamp uliczn. 109.250 0,92 7. Grabowiec 1,11% 1.709 zł
- dot. na ochr. środow. 81.190 0,68 8. Jeleńska Huta 2,97% 4.574 zł
- rem. bud. kom. 55.851 0,47

9. Kamień 5,19% 7.992 zł- na zm. do planu zagosp. przestrz. 30.000 0,25
- odszk. za przejęte drogi 80.000 0,67 10. Kielno 9,12% 14.045 zł

- na straż poż., utrzym. mienia kom. z ubezp. 189.030 1,58 11. Kieleńska Huta 1,84% 2.834 zł

- na studium uwarunk.i kier. zagosp. przestrz. 70.000 0,59 12. Koleczkowo 7,47% 11.504 zł

- utrzymanie cment. wojennych 4.500 0,04 13. Kowalewo 0,98% 1.509 zł
- na szkoły 4.847.768 40,62 14. Leśno 2,38% 3.665 zl
- dowóz uczniów 87.273 0,73 15. Łebno 6,32% 9.733 zł
- stypendia dla uczniów 9.500 0,08 16. Łebno Huta 3,63% 5.590 zł
- utrzym. kl. zerowych 377.098 3,16 17. Przetoczyno 3,54% 5.452 zł
- na świetl. dziecięce 90.000 0,75 18. Rębiska 2,49% 3.835 zl
- stypendia dla studentów 10.000 0,08

19. Szemud 9,57% 14.738 zl- kultura i sztuka 430.000 4,00
- opieka społeczna 629.072 5,27 20. Szemudzka Huta 1,43% 2.202 zł

- kultura fiz. i sport 24.950 0,21 21. Warzno 2,66% 4.096 zł

- administracja 1.663.259 14,10 22. Zębie wo 3,10% 4.774 zł

- odsetki od pożyczek 30.000 0,25 Szemud, 21.12.1998 r.
- rezerwa ogólna 82.448 0,69 Skarbnik Gminy
- rezerwa sam. mieszk. 154.000 1,29 Stefania Kunikowska



6 Jbesök
Sesja Rady Gminy 

Szemud
17 grudnia, już po raz czwarty, radni spotkali się na swojej sesji. 

Porządek obrad nie przewidywał żadnych rewelacji, choć dwa punkty 
miały uroczysty przebieg.

Rozpoczęło się od spraw proceduralnych. Następnie przed
stawiciel Wojskowej Komendy Uzupełnień z Wejherowa, major Jan 
Foksiński, wręczył państwu Janinie i Janowi Pionk z Kielna, medal 
„Za zasługi dla Obronności Kraju”. Trzech synów państwa Pionk 
odbyło zsadniczą służbę wojskową. Były kwiaty i życzenia. Drugim 
uroczystym momentem było wręczenie stypendium dla wyróżnia
jących się uczniów i studentów. Otrzymali je uczniowie szkół 
podstawowych: Adam Balandowski z Szemuda, Wojciech Hewelt z 
Łebieńskiej Huty, Beata Klawa z Karczemek, Grzegorz Mach z 
Bojana, Paweł Więckowski z Bojana oraz Jacek Treder z Kielna. 
Wśród uczniów szkół średnich stypendia otrzymali: Marcelina Stubba 
z Kielna, Magdalena Socha z Kielna oraz Jarosław Voigt z Donimierza. 
Ufundowano również stypendia dla studentów. Otrzymali je: 
Magdalena Kreft z Szemuda - studentka Uniwersytetu Gdańskiego, 
Dorota Penkowska z Szemudzkiej Huty - studentka tej samej uczelni 
oraz Joanna MudlatT z Szemuda - studentka Politechniki Szcze
cińskiej.

Po tych uroczystych chwilach Rada Gminy przystąpiła do części 
roboczej. Wójt przedstawił sprawozdanie z prac Zarządu (sprawo
zdanie podajemy osobno). W dyskusji nad sprawozdaniem Zarządu, 
radna Renata Górska i radny Eugeniusz Kuczmiński, wyrazili wątpli
wość co do zburzenia „Domu Nauczyciela”. Proponowali inne rozwią
zanie dojazdu do mającej powstać sali sportowej. Następnie Rada 
przyjęła kilka uchwał:

a) w sprawie średniej ceny skupu żyta,
b) w sprawie podatku od psów,
c) w sprawie opłat za czynności administracyjne,
d) w sprawie podatku od środków transportowych,
e) w sprawie podatku od nieruchomości,
f) w sprawie zaciągnięcia kredytu w wysokości 616 tys. zl na 

budowę szkoły w Bojanie,
g) w sprawie zmian w budżecie gminy.
W wolnych wnioskach Komisja Rewizyjna przedstawiła plan 

pracy na I kwartał. Poruszono również problem wywozu śmieci oraz 
pracy punktu dentystycznego w Łebnie.

Następną sesję zaplanowano na 30 grudnia br.
A.Milosz

Dekoracja Państwa Pionk medalem „Za zasługi dla Obronności Kraju”.

Oto pełne składy Komisji Rady Gminy Szemud
I. Komisja Rewizyjna:

1. Miotk Roman
2. Mionskowski Teofil
3. Tessmar Kazimierz
4. Bieszke Antoni
5. Stefanowski Eugeniusz

II. Komisja Finansów i Rozwoju 
Gospodarczego:

1. Kuczmiński Eugeniusz
2. Parchem Ryszard
3. Potrykus Kazimierz
4. Wojnar Krystyna
5. Walkusz Eugeniusz
6. Mionskowski Teofil
7. Miotk Roman
8. Tessmar Kazimierz

IIL Komisja Rolnictwa
1. Bużan Franciszek
2. Curlej Kazimierz
3. Czoska Kazimierz
4. Hewelt Bronislaw
5. Kandziora Władysław
6. Mionskowski Teofil
7. Polaszek Zdzisław
8. Bieszke Antoni

IV. Komisja Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej, 
Ochrony Środowiska i Dróg
1. Bieszke Antoni
2. Bużan Franciszek
3. Hewelt Bronisław
4. Czoska Kazimierz
5. Potiykus Kazimierz
6. Polaszek Zdzisław
7. Kurowski Ignacy
8. Stefanowski Eugeniusz
9. Siewert Andrzej

V. Komisja Kultury, Oświaty 
i Zdrowia

1. Gołąbek Zenon
2. Górska Renata
3. Curlej Werner
4. Miotk Roman
5. Siewert Andrzej
6. Walkusz Eugeniusz
7. Stefanowski Eugeniusz
8. Wojnar Kiystyna
9. Tessmar Kazimierz

VI. Komisja Pojednawcza
1. Curlej Werner
2. Polaszek Zdzisław
3. Bieszke Antoni
4. Bużan Franciszek

Medale od wojska
Informuję, że Minister Obrony Narodowej przyznaje wojskowe 

odznaczenia rodzicom, których minimum trzech synów odbyło 
nienagannie służbę wojskową. Osoby spełniające to kiyterium, aby 
otrzymać honorowe medale „Za zasługi dla Obronności Kraju” powinny 
zgłosić się w terminie do dnia 31 stycznia 1999 r. do Urzędu Gminy w 
Szemudzie, bud. B, pok. nr 17 wraz z książeczkami wojskowymi synów. 
Na podstawie zgłoszeń Urząd Gminy wystąpi ze stosownym wnioskiem 
celem rozpatrzenia przez Ministra Obrony Narodowej.

O decyzji MON wszyscy zainteresowani zostaną pinformowani 
odrębnym pismem.

Wręczenie stypendium studentce UG Magdalenie Kreft. Mirosława Sikora



1 * :::

50-lecie pożycia małżeńskiego obchodzili 
Państwo Władysław i Zofia PARCHEM z Kieleńskeij Huty.

Z tej okazji Jubilatów odwiedzili: Wójt Gminy mgr inż. Władysław 
Hirsch z kierownikiem Urzędu Stanu Cywilnego, Reginą Balandowską.

Postanowieniem Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej Państwo 
Parchem odznaczeni zostali medalami „Za długoletnie pożycie małżeńskie”. 
Otrzymali też pamiątkowy dyplom z życzeniami, upominek i kwiaty.

50 wspólnie przeżytych lat jest wielką radością dla całej rodziny. 
Jubilaci swą patriotyczną i społeczną postawą zasługują na wielkie 
uznanie. Oboje są emerytami, a gospodarstwo rolne przekazali synowi, 
który jest sołtysem. Po sąsiedzku mieszka córka z rodziną. Są więc 
wszyscy blisko siebie razem z siedmiorgiem wnuków.

Życzymy dużo zdrowia, radości i wszelkiej pomyślności, a także 
następnych jubileuszy.

R Balandowska

oMiespodglanfca
i

Życie bez zabaw byłoby jak długa podróż bez odpoczynku 
w przydrożnych gospodach - mawiał starożytny Demokryt.

Parafia Sw. Mikołaja w Szemudzie serdecznie zaprasza na aukcyjną 
zabawę karnawałową w miejscowej szkole podstawowej, w piątek 22 
stycznia 1999 r. o godz. 2000.

Gwarantujemy wspaniałą zabawę, pyszne jedzenie, mnóstwo 
konkursów, sympatyczne towarzystwo i dobrą muzykę zespołu Marynarki 
Wojennej.

Cały dochód z imprezy przeznaczony będzie na budowę szemudzkiego 
domu parafialnego.

Zaproszenia można nabywać od 10 stycznia 1999 r. w delikatesach 
„•Stenka” oraz w zakrystii, po niedzielnych mszach świętych.

ks. Marek Lutrzykowski

Łnltnra________?
Spotkania promocyjne

28 listopada br. w Wiejskim Ośrodku Kultury w Kielnie odbyło 
się spotkanie z autorami książki “Obóz koncentracyjny Stutthof’. 
O książce już pisałem, więc teraz tylko o samej uroczystości.

Młodzież szkolna z Kielna przedstawiła montaż słowno-muzyczny 
w pięknej scenografii o martyrologii ludności polskiej. Było słowo 
wstępne o samym obozie, były wiersze, piosenki i wzruszający podkład 
muzyczny. Całością kierowała nauczycielka Zofia Jaskot. Następnie, niżej 
podpisany, w krótkim zarysie przedstawił autorów i ich pracę. Autora; 
byli mieszkańcy naszej gminy, Bolesław Bieszk i Zygmunt Rohde, 
przedstawiają naszym mieszkańcom drugą książkę poświęconą 
martyrologii ludu kaszubskiego. Za tmd włożony w powstanie tej pracy 
otrzymali od władz naszej gminy słowa podziękowania i bukiety kwiatów.

Były równreż pytania do autorów. Liczne grono uczestników tego 
spotkania stało w długiej kolejce po autografy. Trzeba nadmienić, iż 
w spotkaniu brały udział władze samorządowe, radni oraz rodziny 
związane z uczestnikami ruchu oporu. Szkoda, iż nie udało się ściągnąć 
żadnego z byłych więźniów obozu Sztutthof. Ale to przecież już ludzie 
starzy i schorowani. Myślę, iż ta książka spółki autorskiej Bieszk - 
Rohde, znajdzie się w każdym domu, który był związany z mchem 
oporu na Kaszubach.
W zaproszeniu organizatorzy umieścili słowa Franciszka Fenikowskiego: 

Oto planeta śmierci:
Lager Stutthof.

Mdłe lampy w deszczu siąpią mżawką światła 
na absurdalny pejzaż. Skonstruował 
ludzki go obłęd z cieni wież strażniczych, 
z mgły, z argusowych ślepi reflektorów, 
z pasiaków, drutów kolczastych, baraków, 
trwogi, sadyzmu, głodu, krwi i błota.

(Franciszek Fenikowski: Msza żałobna, IV)
A. Miłosz

Montaż słowno-muzyczny wykonany przez uczniów SP w Kielnie.

Wręczenie kwiatów autorom książki.



Lesök8 z życia

Hlroczusłość wspomnieniowa
5 grudnia br. minęła 5 rocznica śmierci proboszcza parafii Łebno, 

księdza Edwarda Walkowiaka. W tym dniu klub Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego zebrał się w miejscowym kościele na mszy 
świętej. W niedzielę, 6 grudnia odbyło się spotkanie wspomnieniowe. 
O godz. 1100 w miejscowym kościele odprawiono mszę świętą w 
intencji księdza Walkowiaka. Na tę uroczystość przybyli księża z 
parafii Pomieczyno, Smażyno, Bojano oraz dziekan dekanatu 
luzińskiego. Obecne były władze samorządowe gminy z wójtem na 
czele, władze Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego, liczna rodzina 
zmarłego z poznańskiego oraz liczni parafianie. Obecny był poseł 
Ziemi Wejherowskiej Jerzy Budnik.

Homilię wygłosił ksiądz Bużan, któiy przybliżył postać zmarłego 
duszpasterza. Mówił o Jego licznych zaletach i zasługach dla parafii, 
gminy i całych Kaszub. Po mszy świętej nad mogiłą księdza Edwarda 
modlono się w Jego intencji i zapalono znicze. W Gminnej Izbie 
Regionalnej otwarto wystawę poświęconą księdzu Walkowiakowi. 
Były tam zdjęcia, pamiątki osobiste, artykuły pisane do „Lesóka”. 
Rodzina udostępniła wszystko, co zachowało się po zmarłym.

Po zwiedzeniu wystawy, zaproszeni goście udali się do 
miejscowej szkoły na wspólny obiad. Tu szanowni goście wspominali 
wspaniałego duszpasterza. Poseł Jerzy Budnik mówił o swoich 
spotkaniach na plebanii w Łebnie z grupą studentów z duszpasterstwa 
akademickiego. Wójt gminy wspominał o kontaktach z księdzem 
Walkowiakiem przy podejmowaniu różnych ważnych decyzji na 
początku lat dziewięćdziesiątych. Wspominali księdza i mówili o Jego 
dobrotliwym stosunku do każdego człowieka.

Z tych wszystkich wspomnień wyłania się wspaniała postać 
księdza, działacza i człowieka. Ksiądz Edward na stałe wpisał się w 
historię parafii Łebno i gminy Szemud.

Chciałbym również podkreślić Jego znaczenie dla Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego. Zawsze powtarzał: „Choć nie jestem 
rodowitym Kaszubą, to dla tej ziemi chcę pracować i jej służyć”. 
Oddał tej ziemi wszystko co miał. Służył jej wiernie do samego końca.

Postać księdza Edwarda Walkowiaka pozostanie zawsze w naszej 
pamięci.

A. Miłosz

Na cmentarzu - 6.12.1998 r. Foto: Wacław Harasimowicz Fragment wystawy o ks. Edwardzie w muzeum w Łebnie. Foto: Wacław 
Harasimowicz



Lesöi z życia parafii
oUoje wspomnienia

Moja znajomość z ks. Edwardem Walkowiakiem rozpoczęła się 
od samego początku jego duszpasterskiej działalności jako proboszcza 
w Łebnie. Były to czasy,w których działalność moja jako dyrektora 
szkoły nie powinna zanadto iść w parze z działalnością proboszcza. 
Takie wytyczne w czasach PRL-u były na porządku dziennym, a 
złamanie ich groziło sankcjami. Jako mieszkaniec tego środowiska 
czułem jednak się zobowiązany do jak najdalej idącej współpracy z 
nowym proboszczem. Wiedziałem, że tylko wzajemne zrozumienie 
swoich obowiązków pozwoli w naszym działaniu na pozytywne 
osiągnięcia, które są wspólnym celem jego, jako księdza i moimi, 
jako nauczyciela.

Ksiądz E. Walkowiak od samego początku zabrał się ostro do 
pracy. Nie ukrywał spraw, które mu leżą na sercu i stawiał jasno 
wszystkie zagadnienia. Głośno potępił niecny czyn niektórych 
parafian, którzy wywiesili poprzedniemu księdzu czarną flagę i 
zamknęli kościół. Słuchając jego kazań, w których mocno potępił 
nienawiść, pychę i zazdrość, odkrywałem w nim bratnią duszę. 
Ujmująca szczerość jego wypowiedzi oraz darzenie księdza szczerym 
zaufaniem powodowało, iż coraz więcej ludzi darzyło go niespotykaną 
sympatią.

Współdziałanie zaczęło się bardzo prozaicznie, od ułożenia planu 
lekcji szkoły w ten sposób, żeby można jak najdogodniej prowadzić 
lekcje religii. Ksiądz Edward okazał się nadzwyczaj koleżeński i 
towarzyski. Już w krótkim czasie zawiązała się między nami szczera 
przyjaźń. Chętnie przebywał w gronie nauczycielskim szkoły w 
Łebieńskiej Hucie. Zapraszał nas do siebie na uroczystości i różne 
okazje, a i w naszych domach był częstym gościem. Zaufanie wzrosło 
do tego stopnia, że nie zawahałem się dla potrzeb księdza uprawiać 
małą konspirację. Otóż pojechaliśmy we trzech: ks. Edward, p. Gerard 
Lewańczyk i ja do Centrali Zaopatrzenia Szkół w Gdańsku. Tam 
zakupiliśmy dla potrzeb szkoły w Łebieńskiej Hucie całe wyposażenie 
sali lekcyjnej, które oczywiście do szkoły nie trafiło, lecz zostało 
zawiezione do sali katechetycznej. Sytuacja taka trwała do momentu 
zmiany ustroju - wtedy można już było legalnie działać na niwie 
religij no-oświatowej.

Ksiądz Edward był człowiekiem o jasnych i ustabilizowanych 
poglądach prawicowych, ale bardzo cenne było u niego szanowanie 
każdego, logicznie wyrażonego poglądu. Często mawiał głośno: 
„Nieważne, co myślisz, ważne jak postępujesz”. To właśie 
powodowało, że oceniał ludzi jedną miarą, zależnie od ich możliwości 
intelektualnych, a niezależnie od poglądów, stawiając wszystkich jako 
sobie równych.

Mimo olbrzymiego nawału pracy duszpasterskiej, ciągłej budowy 
i rozbudowy (plebanii, kościoła, cmentarza) był obecny wszędzie, 
gdzie się coś działo na pożytek parafii i gminy. Był człowiekiem, który 
nie lubił przebywać sam. Albo bywał u ludzi, albo przyjmował kogoś 
w plebanii. Chorował na nadmiar enrgii, którą musiał wyładować 
dla dobra społeczeństwa. W towarzyskich rozmowach był bardzo 
swobodny i otwarty. Atmosfera zawsze pogodna, wesoła, a czasami 
nawet komiczna, ale zawsze prowadząca do pozytywnych wniosków.

Dzisiaj, z perspektywy czasu, jaśniej widzę znaczenie jego słów. 
Z rozrzewnieniem przypominam sytuację, kiedy zwróciłem się do 
Edwarda „drogi kolego”, a on powiedział: „Nie jesteś moim kolegą, 
lecz przyjacielem”. Nurtuje mnie do dziś, jak to ślepy los płata 
niespodzianki. Obiecał mi, że w dalekiej przyszłości nad moim 
grobem wygłosi mowę pożegnalną. Niedługo po tej rozmowie stałem 
nad jego grobem i ze łzami w oczach, w imieniu całej parafii, Rady 
Parafialnej, nauczycieli, Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego 
żegnałem go na zawsze.

Odszedł od nas człowiek, który w obecnych czasach miałby dużo 
do zrobienia. Przede wszystkim miał dar jednoczenia ludzi w czynach 
i działaniu, co dzisiaj pozostawia wiele do życzenia.

Leszek Grzenia
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Terminarz kolęd
w parafii św. Mikołaja w Szemudzie 1998/1999 r.

28.1298 poniedziałek
1300 Wybudowanie Szemuda: od Stenków do Klawikowskich
1300 Okóniewo i Bory (kurniki k/Kamienia)

29.12'98 wtorek
1100 Przetoczyno wybudowania do rodziny Krauze
1400 Od rodziny Hermann pod Głazicę do rodź. Kowalewskich

03.01'99 niedziela
1400 Szemud od Klechów do Kazubowskich 
1400 Szemud od Czerwionków w kier. Gminy

04.01*99 poniedziałek
1000 Bór i Szyperyja 
1000 Grabowiec

05.01*99 wtorek
1300 Donimierz strona szkoły

07.01'99 czwartek
1300 Przetoczyno strona szkoły
1300 Wybudowania Jeleńskiej Huty od Albeckich, Witstock

08.01'99 piqtek
1200 Gręcznik do rodziny Becker 
1200 Czarna Dąbrowa, Załączne

09.01*99 sobota
1400 Szemud od Barcikowskich do dom nauczyciela do rodziny 

Bizewskich 
1400 Jeleńska Huta

10.08'99 niedziela
1400 Szemud Nowe Osiedle od Magulskich do Potrykus 
1400 Nowe Osiedle od Lasowskich do końca

11.01*99 poniedziałek
1Q00 Donimierz Wyb., Maszyna, Zabłotne, Gęsia Krzywda 
1100 Szemud Wyb od Jana Potrykusa do Szymańskich

12.01*99 wtorek
1200 Moczydła

13.01*99 środa
1400 Szemud od Malotków do Stenków 
1400 Przetoczyno od Kleszczyńskich do końca

14.01'99 czwartek
1000 Donimierz Wyb. od. Grubo w do Browarczyków i od Fopków 

do Kurników 
1000 Głazica

15.01*99 piqtek
1000 Przetoczyno Wyb. po stronie leśnictwa i wioska do rodziny 

Litwin

16.01*99 sobota
1100 Donimierz od Waldowskich do Merchel 
1100 Jeleńska Huta Wyb. od Potrykus do Lehmann

17.01*99 niedziela
1400 Szemud od rodź. Piekarskich, ul. Szkolna

18.01*99 poniedziałek
1100 Kamień

19.01'99 wtorek
1300 Szemudzka Huta
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Konferencja 
metodyczna w Łebnie
W dniu 25 listopada br. odbyła się w Łebnie konferencja 

metodyczna dla nauczycieli - regionalistów województwa gdańskiego. 
Organizatorami konferencji byli: Centrum Edukacji Nauczycieli w 
Gdańsku, Urząd Gminy w Szemudzie, Szkoła Podstawowa w Łebnie 
oraz Gminna Izba Regionalna w Łebnie.

W konferencji wzięło udział 30 nauczycieli oraz goście honorowi 
m.in. Wójt Gminy Szemud Władysław Hirsch, prezes o/ZK-P Alfons 
Miłosz, członek ZG ds. oświaty Wanda Kiedrowska, prezes TPGIR-u 
Janina Baranowska-Krauze.

Anna Dereń - konsultant metodyk z CEN-u - przedstawiła zebra
nym programy regionalne, do realizacji w szkołach, pod wspólną 
nazwą "Dziedzictwo kulturowe w regionie". Najbardziej interesujący 
okazał się program - przedsięwzięcie pt. "Taczka Remusa".

Założenia programu:
Remus wędrował ze swoją taczką szukając ludzi, którzy jeszcze 

mówią po kaszubsku. (A. Majkowski "Życie i przygody Remusa").
Pragnieniem autorów programu jest by taczka ruszyła pomiędzy 

szkołami. Aby za jej pomocą przekazywać sobie własne doświad
czenia związane z edukacją regionalną. "Taczka" służyłaby jako 
sposób gromadzenia ciekawych i ważnych rzeczy, które powstają 
w szkołach w czasie jej "wizyty". Po zrealizowaniu programu, szkoła 
przekazywałaby ją do następnego miejsca. Dzięki temu można by 
wymieniać doświadczenia, wzbogacać zawartość "taczki" ale i tych, 
którzy przejmują ją by z kolei przekazać dalej.

Czas, gdy Remusowa Taczka znajduje się w szkole, musiałby 
być czasem specjalnych działań, spotkań, zajęć - tak, jak to miało 
miejsce w Łebnie.

Autorzy programu liczą, że oprócz tej jednej "przechodniej" 
taczki, powstaną w szkołach jej następczynie, które pojawiłyby się 
na planowanym na czerwiec 1999 r. Zjazd Taczek w Lipnickich 
Pustkach.

Cele:
• Skupienie środowiska nauczycielskiego podejmującego w swych 

działaniach wychowawczych problematykę wychowania 
w oparciu o wartości środowiska lokalnego, regionu, otoczenia 
dziecka.

• Wspólne opracowanie Programu Taczka Remusa, opublikowanie 
materiałów, upowszechnienie ich wśród nauczycieli i rodziców

• Wspierania pomysłów i inicjatyw różnych grup szkolnych.
• Zainteresowanie współdziałaniem szerokie grono nauczycieli, 

artystów, rzemieślników, rodziców i innych osób związanych 
z regionem.

• Umożliwienie dzielenia się przez grupy szkolne własnymi progra
mami, pracami, pomysłami w postaci przekazywanych sobie 
w taczce materiałów.

Mam nadzieję, że TACZKA stanie się tak pełna, że potrzeba będzie 
wielu do jej pchania.

Opiekun Izby 
mgr Leszek Walkowiak
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Kolędy Kaszubskie

Biegojta
pastuszce

STTtöBHÄ
1. Biegojfa pastusze©
2. bóg sa z panne
3. Gwiazdeczka
4. Nagoie
5. Narodzyłsa Chrystus
6. W dzysejsz« i noc

STRQEHB
7. Cecho noc
8. Rebacko kolęda
9. Świat przed Tobą klęki
10. Bóg nama przestoi!
11. Szemi ii lorze

Po wielu staraniach Zespół „Koleczkowianie” wydał kasety z kolędami 
kaszubskimi. Kasety można nabyć w Urzędzie Gminy oraz w sklepach 
na terenie Gminy Szemud.

„Kącik dworski” w muzeum w Łebnie. Fot. L. Walkowiak

Wystawa prac plastycznych wykonanych przez dzieci biorących udział 
w zajęciach w ramach Klubu „Remus”. Fot. L. Walkowiak
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Bank Spółdzielczy w Rumi 
Oddział w Szemudzie 
tel. 676 11 16

oferuje

KREDYT ŚWIĄTECZNY

8. 100,00 11,00 111,00
9. 100,00 11,00 111,00
10. 100,00 11,00 111,00

1000,00 110,00 1110,00

spłaty - oprocentowanie 1,2%

W okresie od dnia 16.11.1998 roku do 28 lutego 1999 roku 
oferujemy Państwu:
KREDYT NA OKRES 6 MIESIĘCY
- maksymalna kwota
- okres kredytowania
- oprocentowanie
- zabezpieczenie
- wymagane dokumenty

- prowizja

1500 zł 
6 miesięcy 
1,2% miesięcznie 
weksel własny in blanco 
wniosek, zaświadczenie o 
zarobkach, dowód osobisty 
1%

Lp. rata odsetki rata + odsetki

1. 250,00 18,00 268,00
2. 250,00 18,00 268,00
3. 250,00 18,00 268,00
4. 250,00 18,00 268,00
5. 250,00 18,00 268,00
6. 250,00 18,00 268,00

1500,00 108,00 1608,00

KREDYT SZKOLNY
na wyposażenie ucznia do szkoły
W okresie od dnia 1 września 1998 r. do 30 czerwca 1999 r.

KREDYT NA OKRES 10
- maksymalna kwota
- okres kredytowania
- oprocentowanie

- zabezpieczenie
- wymagane dokumenty

- prowizja

MIESIĘCY 
1000 zł 
10 miesięcy
dla rodziców, których dzieci są 
członkami SKO
1,1% miesięcznie, dla pozostałych
rodziców
1,2% miesięcznie
weksel własny in blanco
wniosek, zaświadczenie o
zarobkach, dowód osobisty
dla rodziców, których dzieci są
członkami SKO 0,9%
dla pozostałych rodziców 1%

spłaty - oprocentowanie 1,1%

Lp. rata odsetki rata + od

1. 100,00 11,00 111,00
2. 100,00 11,00 111,00
3. 100,00 11,00 111,00
4. 100,00 11,00 111,00
5. 100,00 11,00 111,00
6. 100,00 11,00 111,00
7. 100,00 11,00 111,00

Lp. rata odsetki rata + odsetki

1. 100,00 12,00 112,00
2. 100,00 12,00 112,00
oJ. 100,00 12,00 112,00
4. 100,00 12,00 112,00
5. 100,00 12,00 112,00
6. 100,00 12,00 112,00
7. 100,00 12,00 112,00
8. 100,00 12,00 112,00
9. 100,00 12,00 112,00
10. 100,00 12,00 112,00

1000,00 120,00 1120,00
Zarząd

Banku Spółdzielczego 
w Rumi

Paczki świąteczne
Funadacja Pomocy Społecznej działająca przy Banku Spół

dzielczym w Rumi, jak co roku zorganizowała świąteczne paczki dla 
najuboższych. W tym roku przygotowano 300 takich paczek za ponad 
5 000 zł. Wśród obdarowanych są emeryci, renciści i kombatanci - 
podopieczni Miejskieg Ośrodka Pomocy Społecznej w Rumi 
i Gminnych Ośrodków Pomocy Społecznej w Kosakowie i 
Szemudzie. Dla Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Szemudzie 
przeznaczono 30 paczek.

Prezes
Fundacji Pomocy Społecznej 

przy BS w Rumi

Spotkanie
Zarząd Banku Spółdzielczego w Rumi organizuje w dniu 

29.12.1998 r. w Oddziale w Szemudzie 
spotkanie z zaproszonymi gośćmi — klientami Banku 

z terenu Gminy Szemud. Na spotkaniu tym omówione zostaną 
osiągnięcia Banku za mijający 1998 r. oraz planowane zadania na 
rok 1999.

Zarząd Banku Spółdzielczego w Rumi pragnie, aby takie 
spotkania stały się tradycją w Gminie Szemud.

Zarząd
Banku Spółdzielczego 

w Rumi
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GMINNY OŚRODEK ZDROWIA W SZEMUDZIE
PLAN PRACY

LEKARZE OGÓLNI
Lek. med. K. Wojnar

Pn. - 8-12 (12-15 wizyty domowe)
Wt. - 14-18 (12-14 i 18-19 wizyty domowe)
Śr. - 8-12 (12-15 wizyty domowe)

Pt. - 14-18 (12-14 i 18-19 wizyty domowe)
Lek. med. D. Orłowska
Pn., wt., śr., czw., pt. - 8.30- 12.30 (12.30- 15.30

wizyty domowe)
Lek. med. P. Chwialkowski

Pn. - 14-16 (12-14 i 18-19 wizyty domowe)
Czw. - 14-16 (12-14 i 18-19 wizyty domowe)
Pt. - 8-10 (12-15 wizyty domowe)

SKARGI PRZYJMUJE: pt. 10-11.

SOBOTY!
W każdą sobotę dyżuiy lekarza ogólnego i pielęgniarki w gabi
necie zabiegowym w Ośrodku Zdrowia w Szemudzie.

LEKARZE STOMATOLODZY
Lek. storn. J. Kowalska-Brudlo

Pn. - 11-18 (9-16w okresie zimy)
Wt. - 8-13.30 (dzieci szkolne)
Czw. - 8-13.30

Lek. storn. E. Luterek
Wt. - 14-19.30
Śr. - 7.45-11.15 (dzieci szkolne)

Czw. - 14-19.30 
Pt. - 7.45-11.15

LEKARZE SPECJALIŚCI
Lek. med. T. Piasecki - specjalista pediatra

Pn., wt., pt. - 7.30-13 (13-15.30 wizyty domowe)
Śr., czw. - 12.30-16 (16-18 wizyty domowe)

Lek. med. E. Marmolowska - specjalista internista USG 
jamy brzusznej 
Gabinet rehabilitacji

Pn., wt., śr., czw., pt. - 8-13.30
Lek. med. K. Kaczor - specjalista ginekolog

Wt. od 15 do.....
Czw. od 9 do ....

GOZ w Szemudzie — Filia w Kielnie
LEKARZE OGÓLNI
Lek. med. M. Nowak

Pn., śr., czw., pt. - 8-12 (12-15 wizyty domowe)
Wt. - 14-18 (12-14 i 18-19 wizyty domowe)

LEKARZE STOMATOLODZY
Lek. storn. W. Wolniewicz

Pn., śr., pt. - 7-13 
Wt., czw. - 13-19

LEKARZE SPECJALIŚCI
Lek. med. H. Purzycka - specjalista pediatra

Wt. - 9-11 (dzieci chore), 11-12 (dzieci zdrowe)
Czw. - 15-17 (dzieci chore), 17-18 (dzieci zdrowe)

Lek. med. P. Chwialkowski - otolaryngolog
Śr. - 8-12

Punkt Lekarsko-Pielęgniarski i Gabinet Stomato
logiczny w Łeb nie 
Lek. med. J. Taube-Kielińska

Pn., wt,. śr. - 8-12 (12-15 wizyty domowe)
Czw., pt. - 14-18 i 18-19 wizyty domowe)

Lek. storn. I. Kledzik-Konopka 
Pn. - 13-19 
Wt., śr.,pt. - 8-13.30

Punkt Lekarsko-Pielęgniarski i Gabinet Stomato
logiczny w Bojanie
Lek. med. A. Szymeczko

Wt. 8.30-11.30
Czw. - 10.30-14.30 (14.30-16.30 wizyty domowe)

Lek. med. E. Pietkun - pediatra
Pn. - 15-19 (19-20 wizyty domowe)
Czw. - 16-19 (19-20 wizyty domowe)

Lek. storn. E. Zakrzewski
Wt., śr., czw. - 8-14

Ogłoszenie
Informujemy, że w związku z wejściem reformy służby zdrowia, 

od stycznia 1999 roku następują pewne zmiany w zakresie usług 
medycznych świadczonych bezpłatnie. Już wiadomo,że wszystkie 
badania profilaktyczne (badania wstępne, okresowe, badania 
kierowców itd.) będą odpłatne. Pacjent, po zapłaceniu za badania, 
otrzymuje rachunek, z którym zgłasza się do swojego zakładu pracy 
po zwrot należności, bowiem, jak zakłada ustawa, ostatecznym 
płatnikiem za te badania będzie zakład pracy.

W stomatologii nastąpiły dość duże ograniczenia jeśli chodzi o 
pakiet usług gwarantowanych bezpłatnie. Np. wypełnienia 
światłoutwardzalne do wszystkich zębów, wypełnienia chemo- 
utwardzalne do zębów przedtrzonowych i trzonowych, leczenie 
kanałowe zębów przedtrzonowych i trzonowych nie będą finansowane 
przez kasy chorych.

W gminie Szemud chcemy w naszych poradniach stomato
logicznych nadal zachować wysoki standard wypełnień i szeroki 
zakres usług, ale w związku z tym za leczenie ponad standardowe, 
pacjenci będą musieli dopłacać. Dopłaty te będą kilkukrotnie niższe 
od przeciętnych cen w gabinetach prywatnych, co umożliwi ich 
szeroką dostępność dla naszych mieszkańców.

Przypominamy również, że skierowanie na badania dodatkowe 
od lekarzy z gabinetów prywatnych będą wykonywane wyłącznie 
odpłatnie.
UWAGA! W związku z dużymi zmianami organizacyjnymi w ZOZ 
Wejherowo, usługi specjalistyczne dla mieszkańców gminy Szemud 
w Przychodni Rejonowej w Rumi zostają z dniem 31 grudnia br. 
zawieszone do odwołania (neurolog, okulista). Za powstałą 
niedogodność bardzo przepraszamy.

Kier. GOZ 
Piotr Chwialkowski
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Stanowisko Walnego 
Zgromadzenia Gdańskiej Izby 

Rolniczej w sprawie
polityki rolnej 

Państwa Polskiego
Mając na uwadze tragiczną sytuację ekonomiczną, 
w jakiej znaleźli się polscy rolnicy w wyniku 
działań kolejnych rządów Rzeczypospolitej 
Polskiej, a także trwałość polityki rolnej naszego 
Państwa, Walne Zgromadzenie Gdańskiej Izby 
Rolniczej stanowczo protestuje przeciwko 
decyzjom, podejmowanym przez władze 
Rzeczypospolitej Polskiej w sprawach rolnictwa.

Takie postępowanie powoduje ubożenie, bodaj najuboższej 
grupy społeczeństwa. Jeżeli taki stosunek do spraw rolnictwa 
utrzyma się w dalszym ciągu, to w ciągu najbliższych dwóch 
lat 80 % rolników stanie się bankrutami. Utrzymująca się 
dekoniunktura w gospodarce żywnościowej być może 
pozytywnie wpływa na stabilizację polskiego złotego, na 
obniżkę stopy inflacji, ale nie może to się odbywać kosztem 
rolników.

Same programy wspomagania rozwoju infrastruktury 
wiejskiej niestety nie wystarczają. Trzeba dać możliwości 
rolnikowi i ich rodzinom godnie żyć ze swej pracy.

W związku z powyższym żądamy:
• Podjęcia stanowczych działań, zapewniających opłacalność 

produkcji rolnej, przede wszystkim poprzez skuteczny 
monitoring naszych granic, prowadzony o bilans 
żywnościowy kraju oraz ustalenia cen minimalnych, 
zabezpieczających dochodowość rolnictwa;

• Zaprzestania dyskryminacj i rolników, j ako grupy zawodowej; 
głównie w dziedzinie ubezpieczeń społecznych i spraw i 
związanych z istniejącym systemem podatkowym;

• Zapewnienia ochrony dochodów rodzin rolniczych; umożli
wiających w niedługim czasie osiągnięcie poziomu życia 
rolników, porównywalny z poziomem życia innych, poza 
rolniczych grup zawodowych. Nie chcemy, przykładem 
górników, stoczniowców i innych grup zawodowych, 
urządzać manifestacji, wymuszających rozwiązanie naszych 
problemów. Nie zgadzamy się, aby kosztem naszym i naszych 
dzieci Rząd obniżał inflację.

• Opracowania długofalowej polityki rolnej umożliwiającej 
prężnym gospodarstwom ich rozwój i dostosowanie się do 
wymogów konkurencji światowej.

Rolnictwo jest działem gospodarki; produkującym 
żywność. Jest to sprawa strategiczna dla naszego kraju i chyba 
jest to oczywiste dla każdego prawdziwego Polaka. Zos+awianie 
problemów rolnictwa do rozwiązania wolnemu iynkowi jest 
grzechem i kłamstwem w stosunku do społeczeństwa. W 
żadnym rozwiniętym państwie świata rolnictwo nie działa w 
oparciu o tzw. wolny iynek - wszędzie są stosowane, mniej lub 
bardziej ukryte dopłaty i subwencje. Rządy krajów rozwiniętych 
dostrzegają specyfikę produkcji rolnej, jej wartość, me tylko w 
zakresie produkcji żywności; ale i jako czynnika, zachowującego 
tradycje i kulturę narodową, a także wartości środowiska 
naturalnego.

Tego samego żądamy od naszych władz.

Mała szansa 
na liberalizację

- Nie może być tak, że z jednej strony Unia Europejska oczekuje 
lepszego niż dotychczas dostępu do polskiego rynku dla swojej 
żywności, a z drugiej nie proponuje nic w zamian - przyznał 
wczoraj w Brukseli minister rolnictwa Jacek Janiszewski. Dwa 
tygodnie wcześniej, w oficjalnym stanowisku podczas rady 
stowarzyszenia, kraje "15" uzależniły większe wzajemne otwarcie 
w wymianie towarami rolno-spożywczymi od wycofania się 
polskich władz z wprowadzonych w ostatnim roku restrykcji.

Unia wymieniła wiele takich problemów. Jej zdaniem, w ostatnich 
kilkunastu miesiącach rząd bądź wprowadził nowe bariery taryfowe 
i pozataiyfowe, bądź nie zniósł wprowadzonych wcześniej nadzwyczajnych 
przeszkód w imporcie z UE m.in.: owoców, warzyw, cukru, słodyczy, 
chmielu, krochmalu, wołowiny, piersi kaczek, wieprzowiny i żelatyny. 
Zdaniem Brukseli, tylko po zniesieniu tych przeszkód możliwe będzie 
większe otwarcie unijnego tynku dla polskich eksporterów żywności. 
Polskiemu rządowi szczególnie na tym zależy ze względu na załamanie 
eksportu do Rosji i innych państw b. ZSRR. Polska chciałaby m.in. 
powiększenia kontyngentów preferencyjnych dla importu do UE warzyw 
(m.in. mrożonych) i mięsa (m.in. koniny) oraz zgody na kumulowanie 
kontyngentów i uproszczenie zasad ich wydawania.

Utrudnienia będą nadal
Wczoraj minister Janiszewski tłumaczył jednak, że wprowadzone przez 

Polskę restiykcje nie mogą być zniesione, gdyż doprowadziłoby to do 
znacznego pogorszenia sytuacji rolników.

— Każdy kraj ma w polityce handlowej próg tolerancji, powyżej 
którego napływ zagranicznych towarów nie uzupełnia już oferty krajowej 
i nie stymuluje krajowych producentów, ale grozi wyrzuceniem ich z rynku 
— mówi Janiszewski. Jego zdaniem, Polska wprowadziła ograniczenia 
w imporcie chmielu ze względu na nadmierne dotowanie go przez Brukselę. 
—Niemcy są w stanie wysyłać do Polski każdą ilość ekstraktu chmielowego 
i za każdą cenę, bo traktują go jako odpad, którego w inny sposób nie daje 
się wykorzystać — stwierdził. Zdaniem ministra, to tylko jeden z przykładów 
nieumiejętnego kontrolowania przez władze UE ilości dotowanej żywności, 
aby odpowiadała potrzebom rynku Unii Europejskiej i możliwościom 
eksportowym. Innym jest wzrost produkcji dotowanej wieprzowiny w Danii 
i Francji o ok. 50 % w ostatnich kilkunastu miesiącach po tym, gdy w 
Holandii pomór świń zmusił hodowców do zlikwidowania 4 min zwierząt.

-— Gdy producenci holenderscy ponownie chcieli wrócić na rynek 
okazało się, że nie ma już dla nich miejsca — mówił Janiszewski. Polska 
także ze względu na nadprodukcję wieprzowiny, wprowadziła kilka tygodni 
temu cła ochronne na import tego mięsa z UE. Nadprodukcja wieprzowiny 
załamała również ceny drobiu, zmuszając rząd do ochrony także tego 
segmentu rynku przed unijnym importem (piersi kacze).

Cytrusy inaczej niż jabłka
Janiszewski przyznał, że rząd nie zamierza zgodzić się na zrównanie 

opodatkowania VAT cytrusów i krajowych owoców (m.in. jabłek) bez 
uzyskania ustępstwa w innej dziedzinie handlu rolnego od UE. Unia 
Europejska, na czele z Hiszpanami, uważa obecne stawki VAT za sprzeczne 
z układem stowarzyszeniowym dyskryminujące unijną żywność. Minister 
dal również do zrozumienia, że rząd będzie nadal zwlekał z wprowadzeniem 
ułatwień w imporcie unijnego cukru i wyrobów cukierniczych. Ten postulat 
Bruksela zgłasza już od kilku lat. Dalsza liberalizacja w polsko-unijnym 
handlu żywnością najprawdopodobniej będzie mogła być wynegocjowana 
już tylko w ramach rozmów członkowskich — tak można było zrozumieć 
wczorajszą wypowiedź ministra. Zdaniem Janiszewskiego, nie będzie to 
jednak przeszkodą w szybkim przystąpieniu kraju do UE.

— Do tej pory żadne państwo nie stało się członkiem z w pełni 
konkurencyjnym rolnictwem, żadne także nie uczyniło tak tylko za własne 
środki. Tak również będzie w przypadku Polski — uznał minister.

Jędrzej Bielecki z Brukseli
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Miesiąc grudzień odpuścił mróz i śnieg. Wegetacja ozimin przebiega 
pomyślnie nawet w tak niskich temperaturach tj. 2 - 3 st.C. Już teraz 
należy przystąpić do określenia jakości własnego materiału siewnego zbóż 
jarych. W związku z przekształceniami CN Wejherowo rysują się 
trudności w zakupie stąd określenie zapotrzebowania już teraz pozwoli 
na odpowiednio wcześniejsze rozejrzenie się na rynku gdzie i po ile ? 
Okres zimy to również czas podsumowań całorocznych dokonań i 
planowania produkcji na rok przyszły. Był to trudny rok dla rolnictwa i 
ze względu na pogodę jaka nam towarzyszyła jak również ze względu 
na opłacalność produkcji i sprzedaż produktów. Plony choć niezłe nie 
cieszą gdy nie można ich zamienić na gotówkę. Sądzę jednak że po 
okresie bessy przyjdzie poprawa i należy spojrzeć na ten problem inaczej 
tzn. jak obniżyć rozsądnie koszty produkcji i nie zmniejszyć wyniku oraz 
znaleźć ten złoty środek opłacalności. Jednym ze sposobów są wspólne 
działania polegające na wspólnym zakupie środków do produkcji 
np.nawozów czy wspólny zakup i użytkowanie sprzętu rolniczego. W 
przyszłym roku wg. zapewnień Min. Rolnictwa te formy współpracy 
między rolnikami znajdą wsparcie finansowe, w tym również podatkowe 
odrębne niż wynikało by to z ustawy podatkowej. Jest to duże 
udogodnienie. Rok szkoleniowy obfitował w wiele ciekawych spotkań 
i wyjazdów szkoleniowych. Wielu rolników zakupiło nowe odmiany zbóż 
i ziemniaków. Lepiej dogląda i żywi swój inwentarz. Dobrze rozwijają 
się nasi drobni „ rybacy „ , więcej ryb w ich stawach pływa i jest to 
sprawa, która cieszy się coraz większym zainteresowaniem. W przyszłym 
roku zacznie obowiązywać konieczność przeglądu opryskiwaczy w 
punktach diagnostyki. Będzie to obowiązek podobnie jak przy innych 
pojazdach. Na dzisiaj trudno powiedzieć jaki zostanie przyjęty tryb oraz 
kto? i za ile? Były wcześniejsze ustalenia, że będzie wykonywać to RSP 
„Jantar,, lub Danner z Kielna.

(DCimpiada oUłodycfi ^Producentów ^oünycfi

W Wejherowie w dniu 9 grudnia 1998 roku w sali obrad Urzędu 
Gminy Wejherowo odbyła się eliminacje rejonowe Olimpiady Młodych 
Producentów Rolnych. Startowali w niej rolniczki i rolnicy z gmin Linia 
, Luzino, Łęczyce, Wejherowo oraz 10 -ciu uczestników z naszej gminy. 
Wszyscy wykazali się dużą wiedzą i odwagą sprawdzenia się w tym 
konkursie. Po eliminacjach pisemnych i praktycznych do finału 
zakwalifikowało się dwoje rolników z naszej gminy. Byli to Zenon 
Labuda z Leśna - zajął ostatecznie I miejsce oraz prawo uczestnictwa 
w Finale Wojewódzkim oraz Janina Gruba z Szemuda - V miejsce w 
Finale. Finał był bardzo wyrównany. Wszystkim uczestnikom 
dziękujemy i gratulujemy wyników. Finaliści otrzymali nagrody 
sponsorowane przez sponsorów, których w tym roku było wielu a 
ponadto uczestnicy z Szemuda zostaną uhonorowani nagrodami i 
dyplomami ufundowanymi przez Komisję Rolnictwa Rady Gminy. 
Nagrody zostaną wręczone na sesji Rady, na którą zostaną zaproszeni. 
Uczestnicy z gminy Szemud
1. Zenon Labuda - Leśno
2. Janina Gruba - Szemud
3. Hanna Lidzbarska - Szemudzka Huta
4. Janina Lidzbarska - Szemudzka Huta
5. Roman Bach - Warzno
6. Mariusz Sierocki - Jeleńska Huta
7. Potiykus Waldemar - Częstkowo
8. Jacek Konkol - Częstkowo
9. Michał Kostuch - Będargowo 
10 Wiesław Kostuch - Będargowo

ßpftÖMj

1. Przyjmuję zapisy chętnych do uczestnictwa w kursach chemiza-

cyjnych, obowiązkowych dla rolników. Odpłatność 23,00 zł od 
osoby. Gdy zbierze się grupa 30 chętnych powiadomię o miejscu 
spotkania. Jest 10 chętnych i prośba-by przyspieszyć zapisy. Kurs 
przewidywany jest na miesiące zimowe.

2. Informator Rolniczy ODR Gdańsk - miesięcznik 
Do nabycia u rolników naszej gminy:
Waldemar Hass - Będargowo,
Ryszard Parchem - Leśno,
Gerard Parchem - Kieleńska Huta. Tylko 1 zł.

3. Do nabycia w cenie 24.oo zł u specjalistki wgd i agronoma znaj
duje się książka pt. „Kuchnia Pomorska,, - zawiera 241 przepisów 
kucharskich naszego regionu.

4. Zapraszam na szkolenia rolnicze w Nowym Roku 1998 
Kontakt:
TZDR Wejherowo ul marca / przy Urzędzie Powiatowym / dyżur w 
piątki w godz. 9.oo - 14.oo lub tel. 672-13-09

Serdeczne Życzenia Świąteczne z okazji zbliżających się Świąt 
Bożego Narodzenia oraz Pomyślności w Nowym Roku 1998! 

składa
agronom Krzysztof Brzezicki 

wraz z Koleżankami i Kolegami 
Terenowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Wejherowie

Agronom ODR Gdańsk 
inż. Krzysztof Brzezicki 

st.spec.d/s doradztwa rolniczego

Planowanie przestrzenne
W dniu 15 grudnia bieżącego roku ZARZĄD GMINY SZEMUD 

zaopiniował 27 projektów zmian do Miejscowego Planu Ogólnego 
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Szemud. Zmiany dotyczą 
między innymi terenów proponowanych na cele rekreacji indywidualnej, 
budownictwa mieszkaniowego jednorodzinnego, usług, cmentarza przy 
projektowanym kościele we wsi Bojano, układu komunikacyjnego do 
projektowanej hali widowiskowo-sportowej w Szemudzie, którego 
realizacja wiąże się z rozbiórką DOMU NAUCZYCIELA

ZARZĄD GMINY SZEMUD podtrzymał swoje wcześniejsze 
stanowisko, że minimalne powierzchnie projektowanych działek dla 
zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej wynosić będą 1000,00 nr, dla 
zabudowy letniskowej 1500 m2, dla zabudowy rzemieślniczej 2000m2.

Wyłożenie ww. zmian do publicznego wglądu nastąpi w drugiej 
połowie stycznia 1999 r., o czym wszystkie strony biorące udział w 
postępowaniu zostaną poinformowane w formie zawiadomienia.

Stefan Miotke

(podziękowanie

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Szemudzie 
składa serdeczne podziękowanie DYREKCJI BANKU 
SPÓŁDZIELCZEGO w Rumi za sfinansowanie paczek 

świątecznych dla podopiecznych naszej gminy.
Z okazji Świąt Bożego Narodzenia oraz Nowego 

Roku 1999 życzę dużo zdrowia oraz pomyślności w 
życiu osobistym jak i zawodowym. 

Kierownik
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

Janina Halman



Lesök
Z życia straży pożarnej

W dniu 3 grudnia br. około godz. 8.00 wybuchł pożar w zabu
dowaniach p. Jana Nowickiego zamieszkałego w Zęblewie. W ogniu 
stanęła stodoła. Gdy do pożaru jako pierwsza przybyła OSP Łebno - pożar 
obejmował dach budynku. Pożar zagrażał pozostałym budynkom, działania 
straży polegały na obronie obiektów zagrożonych przy równoczesnym 
lokalizowaniu ognia w stodole, akcja prowadzona była w bardzo trudnych 
warunkach atmosfeiycznych przy temperaturze minus 13°C. Po 12 
godzinach akcji, prowadzonej przez 4 zastępy straży, pożar ugaszono.

Z relacji z pożaru nie byłoby nic nadzwyczajnego, pożar jakich wiele, 
działania straży pożarnych skuteczne, zasługujące na uznanie i szacunek.

Jednak pojawiły się krytyczne opinie na temat skuteczności 
działań straży - różni domorośli taktycy pożarnictwa twierdzili, iż 
należało gasić stodołę nie zajmując się obroną pozostałych budynków 
(ilu krytyków, tyle koncepcji gaszenia pożaru).

Wyjaśniam więc, że po przybyciu do pożaru pierwszej jednostki OSP 
jak i PSP - zadaniem ich jest zrobienie rozpoznania ogniowego: co się 
pali, gdzie się pali, czy jest zagrożone życie ludzkie, czy zagrożone są 
zwierzęta i budynki przylegające, jakie jest zaopatrzenie w wodę i czy 
został odłączony prąd, a także powiadomienie Stanowiska Kierowania 
Państwowej Straży Pożarnej w Wejherowie - czy zadysponowane siły 
są wystarczające. Po tych wstępnych czynnościach jednostka może 
przystąpić do działań gaśniczych.

W oczach postronnych obserwatorów może to wyglądać na zbyt 
późne przystąpienie do akcji gaśniczej, ale takie są zasady postępo
wania. Co do zarzutu zamarzających zaworów w samochodach, 
wyjaśniam, że remizy są ogrzewane różnymi sposobami. W niektórych 
są ogrzewania CO i w tych remizach nie mamy problemów 
z utrzymaniem temperatury dodatniej, gorzej w tych jednostkach, gdzie 
są piece kaflowe. Mimo to przy dużych mrozach po przejechaniu kilku 
kilometrów zawory w samochodach mogą zamarznąć.

Szanowni krytycy, nie macie racji. Natomiast faktem oczywistym 
jest, że najprościej jest krytykować innych ludzi i wytykać jakie
kolwiek uchybienia, jednocześnie nie angażując się w życie społeczne.

Wszystkie osoby chętne do niesienia pomocy innym i wstąpienia 
do OSP - prosimy o zapisy u naczelników OSP w swoich jednostkach.

Na marginesie tego dyskusyjnego pożaru - uwaga i prośba do 
obywateli naszej gminy - ubezpieczajcie swoje budynki, aby w 
przypadku pożaru - poniesiona strata nie była autentyczną tragedią.

Z okazji Świąt Bożego Narodzenia i Nowego Roku 1999 - 
wszystkim strażakom i ich rodzinom życzę zdrowia i samych dobrych 
dni, jak najrzadziej przerywanych alarmami i wyjazdami do pożaru.

Z poważaniem
Komendant Gminny Ochotniczych Straży Pożarnych 

Ml. Ogniomistrz Ryszard Sikora

ROZPORZĄDZENIE WOJEWODY GDAŃSKIEGO
z dnia 10 grudnia 1998 r. w sprawie ograniczenia używania 

materiałów pirotechnicznych na terenie województwa gdańskiego 
Na podstawie art. 22 ustawy z dnia 22 marca 1990 r. o tereno

wych organach rządowej administracji ogólnej (Dz. U. z 1998 r. 
Nr 32, poz. 176) - zarządza się, co następuje:
§ 1 Wprowadza się na terenie województwa gdańskiego zakaz 

używania materiałów pirotechnicznych w miejscach publicznych. 
§ 2 Zakaz, o którym mowa w § 1:
1) nie obowiązuje w dniu 31 grudnia 1998 r. oraz 1 stycznia 1999 r.,
2) nie dotyczy użycia materiałów pirotechnicznych w uzgodnieniu 

z właściwymi organami Państwowej Straży Pożarnej.
§ 3 Naruszenie zakazu określonego w § 1 podlega karze grzywny 

wymierzanej w trybie i na zasadach określonych w prawie 
o wykroczeniach.

Wojewoda 
Tomasz Sowiński

W Sejmie
Przewodniczący Rady Gminy Szemud otrzymał zaproszenie na 

I Konwencję Przewodniczących Rad Gmin, Rad Powiatów i Sejmi
ków Województw. Konwencja ta odbyła się 7 grudnia 98 r. w Gmachu 
Sejmu. Pan Przewodniczący Zbigniew Engelbrecht delegował na tą 
Konwencję swego zastępcę Eugeniusza Walkusza, czyli piszącego te 
słowa.

Konwencja rozpoczęła się punktualnie o godz. 11. Otwarcia doko
nał Przewodniczący Federacji Związków i Stowarzyszeń Gmin 
i Powiatów RP, Kazimierz Barczyk. Do Federcji należy 15 zwrązków 
i stowarzyszeń od Podhalańskiego Związku Gmin po Pomorskie Stowa
rzyszenie Gmin Wiejskich.

Jako pierwszy zabrał głos Marszałek Sejmu Maciej Płażyńskr 
Podziękował wszystkim za przybycie. Sala sejmowa me mogła 
pomieścić wszystkich przybyłych, gdyż było nas ponad tysiąc osób 
Złożył gratulacje nowo wybranym przewodniczącym rad gmin, rad 
powiatów, mówił o zaufaniu, jakim obdarzyli ich wyborcy, ale i radni, 
którzy powierzyli im pełnienie tak odpowiedzialnej funkcji.

Po nim zabrał głos Premier Rządu RP, Jerzy Buzek. -Ten zkolei 
położył nacisk na wdrażanie czterech reform społecznych. Reformy 
ochrony zdrowia, systemu emerytalnego, administracji publicznej 
i oświaty. Stwierdził, że nie przypadkowo jako pierwsza wchodzi 
w życie reforma samorządowa. Wprowadzając tę reformę rząd 
kierował się dwoma głównymi zasadami:

- musi być jasno określone, kto jest za co odpowiedzialny,
- sprawami społeczności lokalnej należy zarządzać z możliwie 

najniższego, najbliższego ludziom szczebla.
Podstawowymi sprawami zarządzać będą władze gminne, zada

nia obejmujące kilka gmin przejmie samorząd powiatowy, a zadania 
o skali regionalnej - samorząd wojewódzki.

Po premierze J. Buzku zabrał głos wicepremier, Minister Spraw 
Wewnętrznych Janusz Tomaszewski. Również zaczął swoje wystą
pienie od gratulacji dla zebranych, następnie mówił o pozostałych 
reformach społecznych.

Przybyła również na spotkanie z nami Minister Sprawiedliwości p 
Hanna Suchocka. Mówiła o piątej reformie jaka nas czeka w 2000 roku, 
tj. reformie aparatu sprawiedliwości.

Po tych wystąpieniach nastąpiła prezentacja poszczególnych reform 
spłecznych. Minister Mirosław Handke mówił o reformie oświaty, 
Wojciech Maksymowicz, Minister Zdrowia mówił o reformie zdrowia. 
Zabrała również głos pani Teresa Kamińska, Minister Koordynator 
Reform Społecznych. Zwracała uwagę na różnego rodzaju problemy, 
jakie mogą występować przy wdrażaniu reform.

Była to moja pierwsza obecność w gmachu Sejmu. Sejm robi 
wrażenie. Sala sejmowa w gruncie rzeczy nie jest duża, każdy poseł 
ma ograniczoną ilość miejsca. Posiada klimatyzację. Każdy poseł 
dysponuje elektronicznym pulpitem do głosowania, jak również 
włącznikiem mikrofonu oraz optyczną informacją o poczcie w skrytce 
poselskiej. Cały czas sala poselska jest monitorowana przez kamery 
telewizyjne i każdy poseł może z każdego miejsca w gmachu oglądać 
obrady sejmu. Duże telewizory rozmieszczone są wszędzie: 
w restauracji, kawiarni, są również specjalne sale z fotelami do oglą
dania obrad.

Obok Sejmu jest sala Senatu - jest bardzo mała, jak na wrażenie 
jakie robi w TV. Wracając do Sejmu - nad salą obrad jest galena dla 
dziennikarzy i zaproszonych gości.

Podumowując to spotkanie, uważam je za bardzo owocne, pozna
wcze. Pozwoliło zrozumieć ważność i doniosłość wprowadzania 
nowych reform społecznych. Uważam, że na tym tle nie do 
pomyślenia jest, by Gmina Szemud nie należała do Stowarzyszenia 
Gmin, ale myślę, że w najbliższych miesiącach Rada Gminy wyrazi 
swoją wolę w tej kwestii.

Eugeniusz Walkusz



Koleżance
Janinie Wiśniewskiej

wyrazy głębokiego współczucia z powodu śmierci
MATKI

składają pracownicy GOZ w Szemudzie

Dnia 11 grudnia 1998 roku po długiej i ciężkiej chorobie 
zmarła

Gertruda Gruba
Długoletni sołtys wsi Donimierz 

Rodzinie zmarłej serdeczne wyrazy współczucia składa 
______________mieszkańcy wsi Donimierz
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PRZEDSIĘBIORSTWO HANDLOWO-USŁUGOWE

• serwis wulkanizacyjny — opony,
• mechanika samochodowa,
• regulacja geometrii i zbieżności kół,
• sprzedaż i wymiana oleju,
• sprzedaż akcesoriów motoryzacyjnych.
84-217 Szemud, ul. Kartuska 8, ZAPRASZAMY
tel. 676 16 67, kom.0602 513 542 pn. - pt. 800 - 1700, sob. 800 -1500

JUŻ JEST

ł) Hendrix
pasze i koncentraty dla trzody chlewnej 

i innych gat. zwierząt
Zapraszamy do magazynu firmowego 

Marian Lehmann, Jeleńska Huta 34, tel. 676-13-89

lodówki, zamrażarki
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Marek Potracki
Chwaszczyno, ul. Oliwska 81 (baza GS) 
tel. 552-80-88, domowy: 676-09-46
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INFORMACJA DLA GOSPOl (|[\ jjj' IM)*)
„Gospoda pod Jaskółką” w Warzme poszukuje gospodarzy 

posiadających konie i sanie oraz osoby, które w noc 
sylwestrową w pobliżu gospody chcieliby odnająć pokoje.

Prosimy o kontakt pod nr tel.
551-20-21 w. 212 lub tel. kom. 0601 68 46 26

■ nowoczesne strzyżenie
| trwała ondulacja • farbowanie
■ włosów • makijaż włosów

Usługi Fryzjerskie

Sławomira
ul.Wejherowska 
84-217 Szemud

godziny otwarcia
poniedz.-piąłek 9.30-17.30 

sobota: 8.00-14.00
Numer telefonu 

po godzinie 1 8.00
672 62 13

PRZEDSIĘBIORSTWO TRANSPORTOWE
LILIAN

Alojzy Nadolski
Poleca usługi na terenie całego kraju w zakresie:

• niskopodwoziówka,
• samochody kryte i odkryte 5 i 261
• wywrotki
• rozbiórki, prace ziemne i budowlane, czarnoziem
• przewozy autokarowe, wycieczki
• węgiel, koks i miał.

80-209 Chwaszczyno, ul. Wiejska 2 
tel. (058) 552 80 58, kom. 090 522 275
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HURTOWNIA GRZEJNIKÓW

\
I MATERIAŁÓW INSTALACYJNYCH

grzejniki • kotły olejowe, elektryczne i gazowe • 
rury i kształtki miedziane, izolacje • zawory 

termostatyczne i kulowe 
Grablowski - Bojano, ul. Wybickiego 46, 84-207 

Koleczkowo, telefax (058) 67 60 412 
v___________________ .____ ______________________)

FORD " OPEL Części używane i nowe
reflektory, lampy, zderzaki? blachy, silniki, skrzynie biegów
AUTO PARK SZEMUD-LESZCZYNIEC tel. 676-12-10

Jarosła w Kalkowski
JELEŃSKA HUTA gmina Szemud tel. 676-13-99

INSTALACJE ELEKTRYCZNE
tel. 0 602 495 115 po 15.00 - 664 71 62
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Szemaudzczi Miesęcznik Gminny
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